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رویداد

 آقای ویلموتس! 
لطفا از بالا به ما نگاه کن! 

امیرصادقیپناه
روزنامهنگار

زمان ریاست کارلوس کی روش در تیم ملی را یادتان هست؟ 
همان 7 سالی که کارشناســان از حضور یک دیکتاتور بالای 
سر تیم اول فوتبال  مملکت مان حرف می زدند، همان دورانی 
که به هر بهانه ای بدترین حملات رســانه ای به مربی پرتغالی 
می شد و بازه بلندمدتی که  ســرمربیان لیگ برتر از اهانت ها و 
عبارت های آزاردهنده ای که کی روش درباره شان به کار می برد 
بارها به مدیران ارشد فوتبال پناه  بردند. یادتان هست در تمام 
آن 7 سال که چند بار سرمربیان لیگ برتری از این که کی روش 
آنها را به عبارت عامیانه به حساب  نمی آورد و با تفکر قلدرمآبانه 
ســعی بر دیکته کردن برنامه هایش داشت، گله کردند؟حالا 
ماه ها از رفتن کی روش می گذرد و دیگر کســی نیست که از 
بازی های درخشــان تیم ملی در آن ســال های متوالی حرف 
بزند.  عصر ویلموتس فرارســیده و تیم ملی با تفکرات متفاوت 
این مربی خوش اخلاق کارش را جلو می برد. اگرچه انتقادهایی 
به  مرخصی های طولانی سرمربی جدید هم مطرح است، اما 
او طی ماه های گذشته نه به هیچ مربی و کارشناسی در فوتبال 
ایران اهانت  کرده، نه  خودســرانه و خودخواهانه برنامه هایش 
را پیش برده و نه از انتقادها رنجیده خاطر شــده است. تفاوت 
افکار ویلموتس آن جا به  وضوح مشــخص می شــود که او به 
خاطر راحتی باشگاه ها حاضر شــد قید یکی از اردوهای قبل 
از شــروع لیگ برتر برای تیم ملی را  بزند و وقتی فدراسیون در 
پیدا کردن حریف تدارکاتی عاجز ماند هم کوچکترین حرفی 
در این خصوص بر زبان نیاورد. ویلموتس  به عنوان یک مربی 
حرفه ای از روز اول درست همان کاری را کرد که کی روش در 
انجامش کوتاهی کرد و این چنین ســعی بر ایجاد  محبوبیت 
عمومی نزد اهالی فوتبال داشت. او برخلاف کی روش که فقط 
حمایت مردمی را داشت و از اهالی فوتبال دل کنده بود،  دست 
روی شاغلان در فوتبال گذاشــته و کسب محبوبیت را از این 
بخش شروع کرده. همین هم باعث شــد که در ابتدای هفته 
جاری  از مربیان لیگ برتری دعوت به عمل آورد تا در جلســه 
هم اندیشی برای برنامه های آینده تیم ملی و مسابقات باشگاهی 
نظرات شــان  را جویا شــود. ویلموتس از همین ابتدای کار، 
برادری اش را به مربیان شاغل در لیگ برتر ثابت کرد اما آنها با 
حضور حداقلی احترام  سرمربی بلژیکی را بی جواب گذاشتند. 
عجیب است که در جلسه مذکور فقط 7 سرمربی لیگ برتری 
حضور داشتند و به غیراز  امیر قلعه نویی که با عدم حضور در این 
نشست دلخوری اش از فدراسیون را علنی کرد، بقیه نماینده ای 
از کادرفنی شان را به دیدار  ویلموتس فرستادند. اتفاقی که باعث 
ناراحتی سرمربی تیم ملی هم شده بود . از قدیم گفته اند احترام، 
احترام می آورد. ویلموتس احترامش را گذاشت اما جوابی ندید، 
در جلسه ای که او ترتیب داده بود، نه دنیزلی  آمد و نه کالدرون. 
نه خبری از قلعه نویی بود و نه از یحیی گل محمدی. به عبارت 
بهتر به غیراز اســتراماچونی هیچ کدام از  سرمربیان تیم های 
مدعی لیگ حضور نداشتند. دقیقا مربیان همان  تیم هایی که 
همواره بیشترین اعتراض را به برنامه ریزی  مسابقات و وقفه های 
ایجاد شده به خاطر تیم ملی دارند. همان افرادی که از کی روش 
بابت عدم برگزاری نشست هم اندیشی با لیگ  برتری ها گلایه 
کردند. این رفتار چه معنایی دارد؟ آیا ویلموتس حق دلخوری 
ندارد؟ آیا جز این اســت که حالا مربیان لیگ برتر  ســرمربی 
تیم ملی را به حســاب نیاورده اند؟ اینها پرسش هایی است که 
جوابی روشن دارد و البته به نظر می رسد برگرفته از حس  برتری 
گونه ایرانی هایی اســت که با چند موفقیت ساده خود را بالاتر 
می پندارند. هرچه هست اما حق با ویلموتس است. او قدم اول 
 را برداشت، اما خیلی از مربیان لیگ برایش جلو نیامدند. حال 
اگر حتی تغییر در افکار او را هم مشــاهده کنیم، دیگر جایی 
برای  انتقاد و تاختن به این مربی بلژیکی نیست. حالا مربیان 
سرشناس لیگ که حتی یک عذرخواهی ساده بابت عدم حضور 
را هم  فراموش کردند، در کوهپایه هــای کوهی قرار دارند که 
ویلموتس در نوک قله اش ایستاده و چاره ای جز تحمل نگاه از 

بالا به پایین او  را ندارند . 
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بدهی  69 هزار میلیاردی 
شهرداری

اسناد بدهی های محمدباقر قالیباف در شهرداری 
تهران به ریز منتشر شــد. به گزارش فارس، معاون 
مالی اقتصادی وقت شــهرداری، رقــم بدهی ها را 
16 هزار میلیارد تومان عنوان و تاکید کرد که 44 هزار 
و 609 میلیارد تومان هــم منابع قابل مصرف برای 
مدیریت جدید بر جا گذاشــته ایم. شورای پنجم 
شهر تهران درواقع معتقد است که مدیریت سابق 
شهرداری تهران بدهی 69 هزار میلیارد تومانی برای 
آنها به جا گذاشته و به همین دلیل آنها نمی توانند 
بسیاری از کارها را در شهر انجام دهند و شهرداری 
وضع مالی خوبی ندارد. محمــود میرلوحی عضو 
شورای شــهر تهران یکی از منتقدان جدی به این 
موضوع اســت و بارها اعلام کرده که شــهرداری 
سابق بدهی هنگفتی روی دست مدیریت شهری 
گذاشته است. حتی درخصوص اظهارات میرلوحی 
محمدباقر قالیباف، شــهردار اسبق تهران شکایت 
کرد و در دادگاه میرلوحی محکوم شد. اما  محمود 
میرلوحی عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر تهران روز گذشته به خبرنگار فارس 

اسناد بدهی های شهرداری را ارایه کرد.

اعتبار 27ميليارد تومانی برای مدرسه سبز قزوین

مدارس سبز جای مدارس طبیعت را می گیرد؟
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وزیر امور خارجه کشورمان در نشستی مطبوعاتی با سرگئی لاوروف گفت: »درحال حاضر روابط ایران 
 و روسیه در بهترین وضع در طول دهه های گذشته است و دو کشــور تلاش دارند که تعاملات خود در 
 حوزه های مختلف را گسترش دهند.« او با بیان این که بحث امنیت در خلیج فارس برای دو کشور ایران و 
 روسیه مهم است خاطرنشان کرد: »ما معتقدیم که امنیت دراین منطقه از طریق همکاری و هم افزایی بین 
 کشورهای ساحلی ایجاد می شود نه از طریق رقابت و تقابل. متاسفانه آمریکایی ها با مطرح کردن  موضوع 

اعزام نیرو به منطقه به دنبال افزایش تنش در این منطقه هستند. «

محمدجواد ظریف:   

روابط ایران و روسیه 
 در بهترین وضع 
در طول دهه های 
گذشته است

شروع صفحه آرایی
مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر سرویسصفحه  آرا: ؟؟؟45 / 16

اتمام صفحه آرایی
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شروع صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟

در هر یک از اتاق های منزل 
یا محل کار مکان های امن 
را تعيين کنيد. این مکان 

می تواند زیر یک ميز محکم، 
یا کنار دیوار داخلی به دور از 

پنجره باشد.

گاه
ن

 پیش بینی 3 میلیونی
 برای اربعین حسینی

سفیر  مسجدی،  ایرج 
ایران در بغداد گفت: »زائر 
ایرانی داستانی متفاوت از 
زائر عراقــی دارد. این زائر 
وارد یک کشــور خارجی 
 می شــود. هم مســائل رفاهی بــرای زیارت را 
می خواهد و هم تامین امنیتش مهم است. اگر 
واقعاً زائر ایرانی برایــش برنامه ریزی و مدیریت 
نشــود، در عراق دچار مشکل می شــود. این 
مدیریت هم یک جنبه مردمــی دارد و هم یک 
جنبه دولتی. وجهه مردمی آن موکب ها است و 
وجهه دولتی آن بحث انتظامی و امنیتش است. 
پیش بینی حضور ۳ میلیون زائر در عراق را داریم 

و باید برای آنها برنامه ریزی انجام شود.«

 در صورت عدم همراهی اروپا
 ایران جمعه گام سوم کاهش تعهدات 

برجامی را برمی دارد
علی ربیعی، ســخنگوی 
دولــت در آســتانه زمان 
تعیین شده برای گام سوم 
ایران در کاهــش تعهدات 
کــرد:  برجامــی  اعــلام 
»اســتراتژی ما تعهد مقابل تعهد اســت، در این 
صورت گام ســوم را متوقف می کنیــم.« او تأکید 
کرد: » با استناد به مفاد برجام کاهش تعهدات خود 
به برجام را اعلام کردیم، تعهدات را کم نکردیم که 
برجام را  از بین ببریم. برای بازگشت طرف برجامی 
به تعهدات خود، این سیاست را اتخاذ کردیم. اروپا 
قادر به  اجرای تعهداتش نباشــد منطقی نیست ما 
باشیم. تا روز جمعه فرصت ما برای گام سوم است. 
این که به  سمت گام سوم حرکت نکنیم به واکنش 
طرف اروپایی ربط دارد. مشروط به میزان رضایت 
ایران از  رفتار اروپا حتی میزان بازنگری در ســایر 

موارد هم وجود دارد. «

 با اهدای بزاق به افزایش جمعیت
 بانک سلول های بنیادی کمک کنید

رئیس  مهدی شادنوش، 
مرکــز مدیریــت پیوند و 
درمان بیماری های وزارت 
بهداشــت بــا تأکیــد بر 
توانمندی  علمی کشور در 
حوزه درمان با سلول  های بنیادی گفت: »در سال 
بیش از ۱۲۰۰ پیوند مغز استخوان در  کشور اتفاق 
می افتد و بنای ما در ســازمان پیونــد عضو بر این 
است که با تمرکز بر فرهنگ سازی و  اطلاع رسانی 
درخصوص ســلول های بنیــادی، بتوانیم آماری 
حداکثــری را در جمعیــت نمونه هــای بانــک 
 سلول های بنیادی به دســت بیاوریم. هم وطنان 
می توانند با اهدای ســاده از نمونه بزاق دهان خود 
در مراکــزی  کــه معرفی می شــود، بــه افزایش 
جمعیت بانک ســلول های بنیادی کمک کنند و 
ایــن اقدام خیرخواهانــه هیچ  تبعاتــی برای فرد 

اهداکننده ندارد. «

دیروز خبر آمد که نخستین مدرسه سبز 
قزوین در حال ســاخته شدن است. مدیر 
کل نوسازی و تجهیز مدارس استان قزوین 
گفت:   »قرار اســت 246 هزار دانش آموز و 
16 هزار معلم در این مدرسه آموزش داده 
شوند تا مســائل مربوط به محیط  زیست 
در این مدرســه به عنوان الگو انجام شود 
تا شــاخصه های فرهنگ مدارس سبز را 
در سایر مدارس اســتان به مرور نهادینه 
و اجرایــی کنیم. این مدرســه در فضایی 
5900 مترمربعی، دارای 18 کلاس درس 
و با اعتبار 20 میلیارد تومان برآورد اولیه و 
27 میلیارد تومان برآورد نهایی طی دو سال 
ساخته خواهد شــد که در دو استان دیگر 
ازجمله سیستان و بلوچستان و تهران اجرا 

می شود.«
نام مــدارس ســبز خیلی هــا را به یاد 
مدارس طبیعت می انــدازد که اخیرا غائله 
تعطیلی شان سر و صدای زیادی به پا کرد 
و رئیس سازمان محیط  زیست درباره دلیل 
تعطیلی شان گفت که مراجع فعالیت آنها را 
غیر شرعی و وزارت اطلاعات بانیان آنها را 
توده ای اعــلام کرده اند به همین دلیل هم 
فعالیت آنها غیرقانونی است. این حرف ها در 
شرایطی گفته شد که پیش از این سازمان 
حفاظت محیط  زیســت برای برپایی این 
مدارس صد میلیون تومان وام با بازپرداخت 
۶۰ ماهه و ســود چهار درصــد پرداخت 
می کرد و هر  ســال چندتایی از آنها موفق 

می شدند مجوز فعالیت دریافت کنند.
حالا یک منبع آگاه در ســازمان محیط 
 زیســت که ترجیح می دهد اظهار نظری 
با اسم او منتشر نشود در مورد تفاوت این 
مدرســه ها با مدارس طبیعت می گوید: 
»همان طور که قبلا هم گفته شــده یکی 
از اصلی ترین مشــکلات مدارس طبیعت 
بنیان گذاران آن بودند کــه از نظر مراجع 
قانونــی از راه اندازی آنهــا اهداف خاصی 
داشتند، اما مدارس سبز با نظارت بیشتر 
وزارت آموزش و پرورش ساخته می شوند 

و محتــوای آموزشــی آنهــا منطبق با 
چارچوب های آموزشی آموزش و پرورش 
اســت و تفاوت هــای زیادی بــا مدارس 
طبیعت دارد. درواقع این ماجرا بیشــتر به 

آموزش و پرورش مربوط می شود.«
مهرالله رخشــانی مهر، رئیس سازمان 
نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور 
هم در مورد این مــدارس می گوید: »این 
طرح فعلا در حد طرحی آزمایشــی است 
که در سه استان اجرا می شود. هدف نهایی 
و ایده آل این است که تمام مدارس کشور 
ارتباط بهتر با طبیعت و لزوم توجه به آن را 
در دانش آموزان نهادینه کنند، چون با توجه 
به تغییرات زیســت محیطی چاره ای جز 
این نیست. درواقع در مدارس سبز در کنار 
آموزش ها و مهارت هایی که طبق قوانین 
باید به دانش آموزان داده شود، به بچه ها و در 
مرحله بعد به والدین آنها مسائلی که آنها را 

با محیط  زیست پیوند می زند، آموزش داده 
می شود و آنها هنگام آموزش های معمولی 
نحــوه مواجهه مســالمت آمیز با محیط 

 زیست را هم آموزش می بینند.«
او ادامه می دهد: »مدارس و نهاد آموزش 
و پرورش می توانند نقش بسزایی در بهبود 
پایداری زیست محیطی ایفا کنند. بنابراین 
هر تغییر و تحول زیربنایی در توسعه و تعالی 
اجتماعی و فرهنگی جامعه در گرو مدارسی 
خواهد بود که از مؤلفه هــای نرم افزاری و 
سخت افزاری متناســب برخوردار باشند. 
به همین دلایل باور جهانی بر آن است که 
ارتقای مدارس به مدارس سبز می تواند به 
ارتقای دیگر فضاهای انسانی در مقیاس های 
مختلف کمک کند. در همین راستا و همسو 
با تلاش هــای جهانی برای دســتیابی به 
مدارس سبز، هدف گذاری در کشور نیز باید 
به گونه ای باشد که طی یک برنامه مدون و 

جامع، مدارس نیز مســئولیت های خود را 
در حفاظت از محیط  زیست و اکوسیستم 
ایفا کنند و نسل آینده ساز به دانش و توان 
چاره جویــی و رفع مســائل و چالش های 

محیط زیستی مجهز شود.«
این طــور کــه در خبرها آمــده گویا 
مدرسه ای که در قزوین ساخته می شود قرار 
است زیرساخت هایی مانند تعبیه زمینی 
گرمایی، مدیریت آب های خاکســتری، 
تهویــه هــوای داخلــی کلاس، کاهش 
آلاینده های صوتی در کلاس و راهکارهای 
کاهش منابــع آلاینــده و دودکش های 
خورشیدی داشته باشد. همچنین رعایت 
قوانین آتش نشــانی، ایجاد راه های ورود 
ماشــین های امدادی به محیط مدرسه و 
انعقاد تفاهمنامه  با سازمان محیط زیست، 
آتش نشانی، بهداشت محیط و ...  از دیگر 

اهداف ساخت مدرسه سبز است.

شهروند| »فاطمه جراره« و »شهناز 
رمارم« در انتخابات هیأت رئیسه شورای 
شهر بندرعباس و مشــهد توانستند با 
اکثریت آراء کرســی ریاســت را از آن 
خود کنند. رســیدن به کرسی ریاست 
شورای شــهر با توجه به محدود بودن 
فعالیت هــای سیاســی، اجتماعی و 
فرهنگی زنان در این شهرها و همچنین 
نگاه ســنتی که جامعه به زنــان دارد، 
دســتاورد کمی نیســت. در ادامه به 
معرفــی، ســابقه کاری و فعالیت های 
این دو عضو شــورای شــهر مشهد و 
بندرعباس که توانســته اند کرســی 

ریاست را به دست آورند، می پردازیم.  
فاطمه جراره، رئیس شورای شهر 

بندرعباس کیست؟
در صد و سی و یکمین جلسه علنی 
شورای شهر بندرعباس فاطمه جراره 
با کســب 6 رأی به عنوان رئیس جدید 
شــورای اســلامی شــهر بندرعباس 
انتخاب شد. این جلسه با حضور تمامی 
اعضا با دستور کار انتخاب هیأت رئیسه 
سومین ســال، برگزار شد. این جلسه 
قرار بود روز سه شــنبه هفتــه ای که 
گذشت برگزار شود، اما به دلیل حضور 
نداشتن حداکثری اعضا، که با شایعات 
و حواشی بی شــماری نیز همراه بود، 
جلســه رســمیت نیافت و رأی گیری 
صورت نگرفت. گفتنی است که مجید 
عســکری زاده، جواد بلارک و فاطمه 
جراره برای پست ریاست شورای شهر 

بندرعباس در  سال سوم اعلام نامزدی 
کرده بودند کــه در پایان فاطمه جراره 
با کســب 6 رأی توانست عنوان رئیس 
شورای شهر را کسب کند و بر صندلی 
ریاست شورای شهر بندرعباس تکیه 
زند. جــراره در تمامــی فعالیت های 
فرهنگی شــهر بندرعباس شــرکت 
می کند؛ او با واکنشــی که نســبت به 
»نماد میلیاردی در ســاحل خاموش« 
این شهر داشــت، موجب بازتاب های 

زیادی در رسانه های استانی شد. 
شهناز رمارم، رئیس جدید شورای 

شهر مشهد کیست؟
شــهناز رمارم که با 253 هزار و 95 
رأی به شــورا راه یافته بود، کارشناس 
ارشد مدیریت شهری است و همچنین 
نایب رئیس نخستین پارلمان معلمان 

خراســان رضوی محســوب می شود. 
ریاســت مجمــع زنــان اطلاح طلب 
خراســان رضوی نیز ازجملــه موارد 
کارنامه سیاســی حال حاضر شــهناز 
رمارم اســت. رمارم عضو هیأت رئیسه 
پنجمین دوره شورای شهر مشهد است 
که ســابقه روزنامه نگاری فرهنگی نیز 
در کارنامه او دیده می شــود. رمارم در 
حال حاضر دانشجوی دکتری جغرافیا 
و برنامه ریزی شــهری اســت. در کنار 
این فعالیت ها، معــاون اداره آموزش و 
پرورش ناحیه یک مشــهد، سرپرست 
روزنامه دنیای اقتصاد در استان خراسان 
رضوی، عضو شــورای مرکزی کانون 
صنفی فرهنگیان خراســان رضوی و 
مدیر موسســه نیکوکاری مهرآفرین 
مشهد ازجمله فعالیت های سیاسی و 

فرهنگی او محسوب می شود. 
شــهناز رمــارم، رئیــس جدیــد 
شورای شهر مشــهد در مورد سختی 
فعالیت های سیاســی زنان در مشهد 
و مشــکلات زنان در جامعه ســنتی و 
مردسالار این شــهر در گفت وگویی با  
»روزاروز« گفته: »در مشهد خیلی جاها 
شنیدم که می گویند این کار، کار مردانه 
اســت. ما هر چقدر به رأس مسئولان 
استانی می رویم، مقاومت در برابر ورود 
زنان به فعالیت های سیاسی، اجتماعی 
و فرهنگی کمتر است و از طرفی وقتی 
به سطح مدیران کل می رسیم، ممانعت 
برای وارد نشدن زنان به عرصه اجتماع 
بیشتر است.« رمارم که جزو زنان فعال 
سیاسی شناخته شده در مشهد است، 
با انتقاد از نگاه سلیقه ای به زنان در این 
شهرهم گفته: »نمی دانم چرا باید برخی 
با نگاهی ســلیقه ای و کاملا جنسیتی 
به اعمــال نظــرات خــود بپردازند. 
زمانی کــه من و بتــول گندمی، عضو 
دیگر شورای شهر مشــهد برای دیدار 
افتتاحیه ورزشگاه امام رضا )ع( دعوت 
شــدیم، شــرایط خوبی برای ما پیش 
نیامد. نمی دانم با چه دلیل و توجیهی 
آقایان اقدام به چنیــن رفتاری کردند. 
در حالی که هیچ منعــی برای حضور 
بانوان در قســمت جایگاه ویژه وجود 
نداشــت، تنها 13 کارت دعوت برای 
 اعضای شــورای 15نفره شهر مشهد

 ارسال شد.«

در دو شهر بزرگ دو زن دیگر به ریاست شورای شهر رسيدند

اقتدار زنانه از بندرعباس تا مشهد
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